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熊誦梅 Sung-Mei Hsiung 
臺灣智慧財產法院法官 
 
學歷 
美國伯克萊加州大學 (UC Berkeley) 法學博士 

美國柏克萊加州大學 (UC Berkeley) 法學碩士 

臺灣大學法律學系法學碩士 

臺灣大學法律學系法學學士 

經歷 

智慧財產權法兼任副教授 

法令月刊 (1949 年發行迄今) 編審委員 

臺灣臺北地法方法院法官、臺灣司法院調辦事法官 (研究法官) 

臺灣司法官學院及各機關智慧財產

權案例講座臺灣司法院核發智慧財

產類特殊專業法官證明 

美國伯克利加州大學法學院法律與科技中心法律與科技課程結業 

美國喬治梅森法學院全球反托辣斯中心競爭法課程結業 

 

簡介 

熊法官誦梅于取得臺灣大學法律系學士及碩士後，即接受法官之訓練並派任至臺

灣臺北地方法院工作。在近 15 年的地方法院法官生涯中，歷經刑事庭、少年庭、

民事執行處、簡易庭及民事庭，其間並曾選派至司法院擔任研究性質之調辦事法

官，負責臺灣智慧財產法院之籌設評估，且經選送出國，申請赴美國伯克利加州

大學法學院攻讀碩士學位，並進而取得博士學位，師承美國智慧財產法特別是專

利法名師 Robert P. Merges 教授。2009 年轉任智慧財產法院法官前，為臺灣臺北

地方法院民事庭智慧財產專股法官，2013 年再次經選送赴美國聯邦巡迴上訴法院、

美國專利商標局及國際貿易委員會進行研究。實務工作之外，熊法官並兼任智慧

財產權法之副教授，且曾擔任華人法學期刊中歷史最悠久之法令月刊之編審委員，

並受邀擔任各國內及國際會議之報告人或與談人。除散見於各期刊雜誌與智慧財

產法有關之學術論文及短評外，並著有專書包括法官辦理專利侵權民事訴訟手冊



 

 

(司法院，2002) 、設立智慧財產法院之評估研究 (司法院，2004) 、當公法遇上

私法－臺灣智慧財產訴訟制度今昔 (元照、2011) 、當公法遇上私法－雲端上的

智慧財產權(元照、2018) 。 

 
Dr. Sung-Mei Hsiung is currently a high court judge at the Taiwan Intellectual Property 
Court and an adjunct professor of intellectual property law. Before being appointed to the 
Taiwan Intellectual Property Court, Dr. Hsiung was a judge at the Taiwan Taipei District 
Court for 15 years.  While she was a district court judge, she was appointed to the Judicial 
Yuan for two years as a research judge for judicial policy-making, including the 
establishment of the Taiwan Intellectual Property Court.  Also, she was selected by the 
Judicial Yuan to study abroad and chose to pursue her advanced law degrees in Berkeley 
Law for its prominence in IP field.  She is a frequent speaker at various international 
conferences and actively publishes articles, book chapters and journal comments.  She is 
the author of “The Manual for Judges to Deal with Patent Infringement Civil Litigation 
Cases (2002)”, “The Evaluation Study on the Establishment of the Intellectual Property 
Court (2004), “When Public Law Meets Private Law—Taiwan Intellectual Property 
Litigation System Then and Now (2011)”, and “When Public Law Meets Private Law— 
Intellectual Property on Cloud Computing (2018)”. 
 
Dr. Hsiung holds LL.B. & Master of Laws from National Taiwan University and LL.M. & 
J.S.D. from UC Berkeley School of Law. 


